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 المستخلص

 

حال٘ دراصٔ٘ علٙ : أثز الجكاف٘ التيظٔنٔ٘ علٙ الإبذاع لذٚ العاملين: )عيْاٌ الزصال٘ 

. (المْظفين بإدارٗ التربٔ٘ ّالتعلٔه بمحافظ٘ دذٗ

عبذ الله بً حضً الزباع الكحطاىٕ :  اصه الباحح

ّصاٜل ظٔنٔ٘ مً حٔح مفَْمَا ، مصذرٍا الجكاف٘ التن أثزبحح علٙ  الذراص٘ركشت 

إبذاع العاملين ، ّكذلك مزاحلَا، خصاٜصَا، أٍذافَا، أنماطَا  علّٙأصالٔب اصتخذامَا 

دراص٘ أبعاد ٍذِ الجكاف٘ ّأثارٍا الإيجابٔ٘ التي تيعكط علٙ مختلف ّكذلك . ّأطْارٍا 

الجْاىب الادتناعٔ٘ ّالاقتصادٓ٘ ّالأمئ٘ ّعلٙ المصلح٘ العام٘ لأٖ ميظن٘ ، ّكذلك 

كٔفٔ٘  ، بالإضاف٘ إلى مياقش٘بذاع لذٚ العاملين داخل الميظن٘ بحح ّدراص٘ حذه الإ

 .حفش العاملين علٙ الإبذاع علٙ ّتفعٔلَا اصتخذاو الجكاف٘ التيظٔنٔ٘

اصتباى٘ علٙ عٔي٘ المْظفين العاملين بفزع إدارٗ التربٔ٘ ( 600)تم تْسٓع  ّلإدزاٛ الذراص٘

اى٘ مضتْفاٗ بيضب٘ اصتذاب٘ اصتب( 423)تم الحصْل علٙ  –ّالتعلٔه بمحافظ٘ دذٗ 

اصتباى٘ ( 177)ٍّٕ تعتبر ىضب٘ دٔذٗ في ٍذا اليْع مً الأبحاخ ّتم اصتبعاد % 70.5بلػت 

.  للتحلٔل الإحصاٜٕ  إما أىَا لم تزد أّ ّردت بأىَا غير قابل٘

ّمً خلال تحلٔل بٔاىات الذراص٘ إحصأٜاً اتطح أٌ نمط الكٔادٗ مً أكجز المتػيرات تأثيراً 

ًٛ مضتْٚ الإبذاع الإدارٖ علٙ  .  الضلبٔ٘   مً الياحٔ٘ مً الياحٔ٘ الإيجابٔ٘ صْا

مً الياحٔ٘ اتطح أٌ الأىظن٘ ّاللْاٜح لها تأثير إيجابٕ علٙ الإبذاع لذٚ العاملين كنا 

.  الإيجابٔ٘ ّالضلبٔ٘ ، ّكذلك التذرٓب ، ّالحْافش 

لتي ٓأمل أٌ تضاٍه في تعشٓش الجكاف٘ ّبياٛ علٙ ىتاٜر الذراص٘ قذو الباحح عذد مً التْصٔات ا

ّكاٌ مً أبزس تلك التْصٔات أٍنٔ٘ تْفير المياخ . إدارٗ التربٔ٘ ّالتعلٔه بجذِالتيظٔنٔ٘ في 

ّسٓادٗ الاٍتناو . المياصب لظَْر الأفكار الإبذاعٔ٘ ، ّتَٔٝ٘ الظزّف الملاٜن٘ للإبذاع ّالابتكار 

ٍه ّدراص٘ الجكاف٘ التيظٔنٔ٘ الضاٜذٗ في اص٘ لفالماد٘ بأىظن٘ ّإدزاٛات العنل ، ّالح

، عنْماً ، ّبإدارٗ التربٔ٘ ّالتعلٔه بمحافظ٘ دذٗ بشكل خاص الميظنات الضعْدٓ٘ المختلف٘ 

ّخاص٘ مع التطْر الضزٓع ّالمضتنز في البٔٝ٘ الضعْدٓ٘ ّتْافكَا معُ ّتكذٓه الحلْل 

 . ّالمكترحات لكٔفٔ٘ تعذٓل أّ تػٔير ٍذِ الجكاف٘
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Abstract 

 

The Impact of Organizational Culture Upon Creativity: Acase 

Study on Educational Department Employees at Jeddah Province 

Name: Abdulah Hassan ALRabaa ALQahtani 

This study aimed to search the impact of organizational culture 

such as: its concept, resource, means, and styles of using on workers 

creativity. Also, its stages, characteristics, objectives, systems and 

patterns. Search and study this culture dimensions and its positive 

impact which reflect on social, economic, security aspects, and on 

public good for any organization. Also, search and study creativity 

size for workers inside the organization. Also, search and study the 

ways of activating the organizational culture in workers creativity. 

For collecting the necessary data (600) questionnaires have been 

distributed on workers sample in Education Administration Branch – 

Jeddah Governorate – (423) questionnaires have been obtained with 

response rate that reached 70.5%, it considers such a good rate in this 

kind of studies. (177) of questionnaire have been eliminated either 

because they haven’t received or received non-transmitting to 

statistical analysis. 

Through analyzing the study data statistically, it is showed that 

leadership style is one of the most affected variables on the level of 

administrative creativity. Whether from the positive or negative 

aspect. 

It is showed that systems and regulations have a positive impact 

on creativity of workers from positive and negative aspect, also 

training and incentives.  

According to study results, the researcher presented some 

recommendations, which he hopes that they contribute in 
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organizational cultural affiliation in the different organizations. The 

most apparent recommendations were, the importance of providing 

the suitable climate for creativity thoughts appearing, and formatting 

the appropriate conditions for creativity. And increasing the 

interesting in systems and procedures of the work, and the need to 

understand and study the common organizations culture in different 

Saudi organizations generally, and in Education Administration 

specially, with fast and continues development in the Saudi 

environment, and its matching with it, placing solutions and 

suggestions to moderate or change this culture. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


